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PUNT ÚNIC relatiu a denunciar el greu impacte que tindrà la importació de 
residus, proposant que el Ple de l’Ajuntament de Palma acordi: 
 
1.- Lamentar l’actitud del Batle que no ha defensat els interessos de la ciutat 
davant la decissió del Consell de Mallorca d’importar residus per incinerar a Son 
Reus, limitant-se a fer una política de seguidisme dels seus companys del PP. 
2.- Denunciar el impacte de la importació de residus per a la seva incineració a 
Mallorca sobre, la salut, la imatge turística de la nostra ciutat i el mediambient. 
3.- Denunciar que la suposada excusa de congelar la taxa d’incineració és una 
mentida, donat que al cas de Palma, la taxa per tractament de residus 
(incineradora)augmenta un 3%. 
4.- Instar al Consell de Mallorca a desistir de l’importació de fems. 
 
 
Té la paraula la Sra. Isabel Rodríguez   per part de la Federació d’Associacions de 
Veïns de Palma: 
 
“Senyor Batle, senyores regidores, senyors regidors. Bon dia i bon any. Esper que els 
reis mags d’Orient vos hagin dut millor regal que el que el Consell de Mallorca li ha fet 
a Ciutat, (un carregament de fems importat d’altres països d’Europa). Gràcies per res al 
Consell de Mallorca, ja sabem de que va. Gràcies a l’equip de Govern d’aquest 
Ajuntament per no defensar els interessos de la nostra ciutat, davant la decisió del 
Consell de Mallorca, d’importar residus procedents d’Europa, per cremar a 
l’incineradora de Son Reus, gràcies  per que si teníem qualque dubte respecte als 
interessos únicament partidista d’aquest Consistori, ja se’ns han aclarit totes. Senyor 
batle la seva missió és vetllar pels interessos de la sev ciutat i s’està limitant a dir amen 
a tot el que fan els seus companys de partit, tant del Consell de Mallorca com al Govern 
Balear. El dia 20 de desembre, parlàvem de reciclar, reduir i reutilitzar, parlàvem de 
reduir la quantitat de fems destinats a l’incineradora de Son Reus, de fer campanyes de 
conscienciació per una reducció i una millor gestió del residus a Palma i resulta que no 
tan sols cremarem els nostres residus, també alliberarem de la seva merda (perdonin) 
altres països Europeus, (serem el femer d’Europa), pro vostè Senyor Batle continua 
mirant cap altre costat ignorant l’impacte que produirà l’importació de fems per 
incinerar a la nostra illa, es molt greu, aquesta decisió posa en perill la salut de les 
persones i del medi ambient, afecta a l’únic espai vital del que disposem. Senyor Isern, 
esperàvem de vostè, una protesta, un manifest de desacord, un gesta que demostres els 
seu interès pel benestar i la salut de Palma i els seus habitants i una vegada més guarda 
silenci. Està provat que les infermetats com el càncer, les patologies respiratòries i 
moltes altres produïdes per la contaminació, són més freqüents en les ciutats a on es 
cremen residus, es la nostra salut el que s’està jugant el Consell de Mallorca, no és un 
capritx de quatre ecologistes, és un abús contra la població i ens fan pensar que és una 
avantatge sembla que hem de donar gràcies a Europa per enviar-nos porqueria i al 
Consell de Mallorca per acceptar-la. El Consell ha dit als mallorquins que la decisió de 
convertir  Mallorca en el femer d’Europa és per congelar la taxa d’incineració, a qui 
volen enganar? Es una mentida, si han pujat la taxa un tres per cent. Senyor Batle, insti 
al Consell de Mallorca a tornar enrere, si així ho fa (encara que no l’escoltin), al manco 
no es farà complís i tindrà la consciència tranquil·la. Existeix un moviment mundial 
contra la incineració de residus al que estan adherides organitzacions de conegut 
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prestigi, podem trobar milers d’informes que argumenten el següent: és molt comú 
pensar que les coses desapareixen quan es cremen, pro la  matèria no se pot destruir, no 
més es transforma i a vegades la transformació dóna pas a  substàncies més tòxiques 
que les que intentàvem destruir. Els contaminants procedents d’una planta incineradora, 
s’escapa per l’aire per aquest motiu la població propera a la planta s’exposa directament 
per inhalació o quan consumeixen el menjar i l’aigua contaminada per les substàncies 
que se dipositen a la terra, els efectes potencials de metalls i altres contaminants que 
persisteixen en el medi ambient, s’estenen més allà del àrea a on es situa l’incineradora. 
Els contaminants persistents se poden transportar a grans distàncies de la font emissora i 
sofrir transformacions físiques i químiques passant a la terra a l’aigua i els aliments. Les 
incineradores s’alimenten de residus, que contenen substàncies químiques perilloses 
com metalls pesats  i elements organoclorats, els metalls pesats són escampats a través 
dels gasos alliberats per l’incineradora i també són presents en les cendres i altres 
residus. L’incineració de plàstic, policlorur de vinil i (PVC), produeixen dioxines que 
quant s’analitza la sang de les persones que viuen a les proximitats d’una incineradora 
es troben en major proporcions  en aquestes persones que en la resta de la població. Les 
cendres de les incineradores i les emissions  de gasos, actuen com a mutàgens que tenen 
l’habilitat de danyar l’ADN de les cèl·lules, els nivells elevats de mutàgens en orina 
indiquen exposició elevada a n’aquests agents, això fa que augmentin 6,7 la possibilitat 
de mortalitat per càncers de pulmó, d’estomac, d’esòfag i de fetge, incrementa dues 
vegades la probabilitat de càncer infantil, incrementa la incidència de nis i nies amb 
llavi leporí i altres malformacions congènites, augmenta un 44% el sarcoma del teixit 
blan. Després d’unes investigacions fetes l’any 2001 al Consell Nacional d’Investigació 
(National Resarch Cnuncil), a Espanya se detectaren nivells elevats de tiòteres a l’orina 
(un bio marcador d’exposició a tòxics) a nens que vivien a prop d’una planta 
incineradora amb tecnologia moderna. A Finlàndia, es va trobar que la proporció de 
mercuri al cabell de les persones que vivien a prop d’una planta incineradora, era 
superior a la resta de la població. La universitat d’Exeter al Regne Unit,  es va investigar 
l’incidència de les infermetats respiratòries, al·lèrgies, refredats comuns, problemes de 
pell i detectaren un increment en les persones com mes a prop vivien d’una planta 
incineradora. Per tot això, li demanem que se manifesti en contra de dur fems 
procedents d’altres països, per incinerar a Son Reus. Volem transparència en una decisió 
que afecta a la salut de la població, insti al Consell de Mallorca a donar explicacions a la 
ciutadania de la procedència dels residus amb els que pensen saturar casa nostra, per 
que l’obscurantisme amb el que han vestit aquesta decisió ens dur a fer especulacions, 
que mal pensem amb raó i que ens assaltin les dubtes, per que amb aquest silenci el 
Consell de Mallorca pot estar cremant residus hospitalaris o traginant material 
radioactiu, de totes formes la crema de material inorgànic, especialment el plàstic, el 
policlorur de vinil i el PVC és altament contaminat i possa en perill la salut de la 
població. I per acabar si la merda fos petroli es segur que no la tindríem nosaltres”. 
 
Intervé la Sra. Margalida Ramis, representant del Grup Balear d’Ornitologia i 
Defensa de la Naturalesa (GOB): 
 
“Bon dia, intentaré ser breu, ajustar-me si pot ser al temps que tenim i si pot ser manco. 
Bé la veritat es que avui ens agradaria pensar que això no es tracta d’una escenificació 
política i d’un mer tràmit dins tot aquest procés  i tota aquesta campanya, cadascú jugant 
el seu paper, ecologistes, ciutadans per una banda, partits polítics per l’altra, a nosaltres 
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ens agradaria pensar que aquí avui es poden canviar coses i això és una mica l’ànim que 
venim a intentar intervenir a aquest ple de l’Ajuntament de Palma. Crec que les 
evidències són moltes, crec que els posicionaments polítics, en relació a aquesta qüestió 
estan clars, crec que fins i tot hi ha molta informació que els ciutadans s’esforcen per 
fer-los arribar a les forces polítiques, per intentar remoure consciències, perquè entenem 
que al cap i a la fi, la realitat que s’amaga darrera aquesta operació de residus hauria de 
moure consciències polítiques, més enllà de la disciplina de partit més enllà de la 
pressió que sabem que exerceixen  grups de poder que s’amaguen darrera aquesta i 
d’altres operacions en relació a la gestió de residus i que no són oblidables o fins i tot 
prescindibles. Existeixen uns interessos econòmics  darrera tota aquesta mobilització de 
residus d’una banda a l’altre de la Unió Europea i Mallorca ara en pateix les 
conseqüències, però a més a més ho feim des de la perversió d’una operació que 
s’intenta justificar sobre els suposats beneficis que comporta dur residus aquí per cremar 
i que hem vist com els mitjans de comunicació, sobre tot el públic, s’han abocat a 
defensar aquest suposat beneficis, crec que les decisions polítiques que es prenen en 
aquesta qüestió no es fan des del criteri ni des de la informació, es fan des d’una 
disciplina que en aquest cas és perillosa i pot tenir conseqüències molts greus pel futur 
de Mallorca. Palma s’ha de posicionar, Palma ho ha de fer des de la responsabilitat i des 
de la legitimitat, l’Ajuntament de Palma ha de dir, ha de ser conscient, un moment 
donat, que si no  es posiciona i no fa res, per evitar aquesta aportació de residus aquí, les 
conseqüències que tendrà a la llarga sobre la seva salut, sobre la salut de la seva 
població i sobre el medi ambient i sobre la imatge turística que ja té a dia d’avui, són 
molts greus, aleshores, des d’aquesta qüestió, des d’aquest tu a tu, que intentam fer des 
de la societat amb els polítics, exigim un posicionament des de la responsabilitat, des de 
la importància de saber quines decisions estam prenent a cada moment. A la societat ens 
han marginat, s’han pres decisions en aquesta qüestió amb implicacions molts greus al 
marge de qualsevol possibilitat de la societat de reaccionar de dir sa nostra, de 
participar. És un tema que s’intenta vendre com a banal, i no ho és en absolut, té unes 
conseqüències molts greus i les tendrà, no sobre només la imatge turística que 
evidentment tendrà conseqüències econòmiques, sobre Mallorca, sinó sobre la 
possibilitat de duplicar i donar vida a una incineradora que a dia d’avui Mallorca podria 
començar a planejar prescindir-ne, l’alternativa hi és, l’alternativa existeix i és factible, 
Mallorca podia anar prescindint del procés d’incineració. Mallorca a dia d’avui genera 
més residus per càpita i per any que qualsevol altre regió de la Unió Europea, tot i així 
els residus no li basten, Mallorca va  aprovar ampliar una incineradora per sobre de les 
seves capacitats, no la necessitàvem i no la necessitam i molt manco necessitam  haver 
de justificar aquesta inversió desmesurada important residus d’afora, pel mal que ens fa 
turísticament i pel mal que ens fa o ens pot fer sobre la salut de les persones, no ho 
diuen ecologistes, no ho diu la societat, fa dues setmanes va sortir a un institut un estudi 
de l’Institut Carles III de Salut, que depèn del Ministeri, fet amb dades de l’IPPC a 
l’Estat espanyol, es a dir, inclou Son Reus i que posa en evidència la relació directa de 
morts per càncer amb la proximitat a les incineradores. Nosaltres no tenim perquè 
exposar-nos a aquestes conseqüències podem prescindir Mallorca, pot prescindir-ne per 
apostant des del punt de vista  polític per una realitat difererent amb la gestió de residus. 
No ens creiem que està tot fet, no està tot fet, no estam  hipotecats per una inversió ni 
per un contracte, ni per una concessió que ens va de qualque manera fermar amb 
TIRME fins a l’any 2041, siguem conscients de qui s’amaga darrera TIRME, TIRME 
són empreses de la construcció que hi varen guanyar en el moment de l’ampliació de la 
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incineradora i empreses elèctriques que es beneficiaran amb la venta de la energia que 
es genera cremant residus, que per desgràcia a nivell estatal, es considera energia 
renovable, un sense sentit ecològic i des del punt de vista social, una inintel·ligible 
argumentació  que justifica aquesta operació, no ens deixem fer titelles d’aquestes 
empreses, no ho podem consentir, ni Palma s’ho mereix ni els ciutadans s’ho mereixen 
ni Mallorca ho necessita no volem ser el femer d’Europa. Gràcies”. 
 
Té la paraula un representant de la Unió d’Associacions de Mallorca, Sr. Pere 
Felip Buades: 
 
“Molt honorable Sr. Batle, senyores i senyors  regidors, l’Unió d’Associacions de 
Mallorca, referent a aquest punt tan important de la nefasta i apocalíptica  importació de 
fems forans, exposa el següent: Molt poca fe ha de tenir el Consell Insular de Mallorca 
en el futur de Mallorca si permet dur fems de fora per cremar-los a Son Reus. Molt poca 
imaginació ha de tenir el PP a l’hora de reactivar l’economia si és capaç d’hipotecar el 
prestigi turístic de l’illa, que viu de la seva imatge i de vendre encís mediterrani, 
potenciant les xemeneies  de la incineradora de Palma. Una iniciativa com aquesta 
només pot provenir d’una visió tràgica de les Balears, de no tenir cap estima ni cap 
mena d’esperança en el futur illenc. El primer any del PP en les institucions de les Illes 
Balers, s’ha caracteritzat per envestir contra els valors propis, començant per la llengua. 
Després s’ha ha sumat una política de retallades tan desaforada que ha convertit les 
institucions governades pel Partit Popular en el padastre de la societat balear.  I ara per 
acabar d’arradonir la negativitat feta, el Consell Insular de Mallorc carrega contra el 
medi ambient i el turisme amb les dexailles que vénen de Sabadell i que pasaran a 
contaminar la nostra atmosfera. És vergonyós. La concentració del passat divendres dia 
11 davant Son Reus, de representants de PSM-IV-ExM constitueix un acte de protesta 
arran de la funesta decisió del Consell Insular de Mallorca de permetre la importació de 
fem per incinerar-los en la planta de Son Reus. Sembla lògic que se’n produeixin 
d’altres davant el que suposa un dels cops més durs que es recorden a la imatge de 
Mallorca. L’eliminació del fems és un problema seriós a molts d’indrets del continent: 
ningú no vol contaminació a  ca seva i s’estima més enviar-los tan enfora com sigui 
possible a cremar-los. Han tingut la sort de trobar una Illa del Diable on els governants 
són capaços de tot, fins i tot d’enfornar un prestigi turístic llaurat al llarg de dècades 
d’esforç. Mai no s’havia viscut a l’Arxipélag tanta derivació ideològica com l’actual, de 
manca de rumb polític i social, de decisions improvisades  sense calcular-ne les 
conseqüències: patim la deriva mediambiental, la cultura, la lingüística i la d’imatge 
turística. Es la deriva de la ruïna. El permetre dur fems de fora suposa assumir que 
tenim incineradores per sobre de les nostres possibilitats, en la terminologia que utilitza 
el PP per parlar de l’estat del benestar que esdevé miratge. Però també, és el 
reconeixement implícit  del poc que els importa la imatge del país. Ja no es tracta de si 
la incineració contamina més o menys. Es tracta d’afegir el fems que altres no volen. 
Mallorca convertida en centre europeu de residus: des del turisme de gatera fins als 
polítics corruptes, tot passant per tones de fems i inversors fantasma. Potser és l’única 
manera que se’ls ocorre de no destruir més llocs de treball  com a molt, d’ocupar el que 
les seves polítiques destrueixen. Al PP el perd la seva manera de fer les coses, el seus 
complexos i les seves pors.  Primer intentarem dur el fems de Pescara. Després, en saber 
que el promotor italià de la iniciativa havia estat detingut per subornar polítics, giraren 
cap a Sabadell. Ara ningú de l’oposició no veu clar quin és l’origen real d’aquests fems. 
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El Consell Insular de Mallorca, som de l’opinió, que posa en greu perill la salut dels 
ciutadans per elevar el risc de mort de càncer a la població a l’entorn  de la incinerador i 
per amagar els interessos obscurs d’importar fems. El Consell Insular de Mallorca, 
segons pareix, posa els interessos i negocis del conglomerat d’empreses que formen 
TIRME per sobre dels interessos del ciutadans i la salut pública. I com l’euromerda ja 
és aquí, l’Unió d’Associacions de Mallorca demana la dimissió de la consellera de 
mediambient del Consell Insular de Mallorca, Catalina Soler, per dur fems de fora de 
manera irregular, amb nocturnitat i amagant informació”. 
 
Intervé el Sr. Bernat Ferrer, representant de La Defensa, Associació de 
Consumidors i usuaris de les Illes Balears: 
 
“Comença’m l’any 2013 amb un Plenari extraordinari, bona forma de fer-ho si no fos 
pel tema que tracta. En definitiva poder consagrar al Sr. Batle de Palma de Mallorca 
com a Batle de la capital europea del fens, del tractament del fems que no vol la resta, 
amb l’excusa d’abaratir la factura  que paguem tots els ciutadans i què, curiosament Sr. 
Batle de Mallorca, puja, és a dir, paguem tot més què abans. La culpa de tot això, Sr. 
Batlle de Palma de Mallorca i si me permet la broma, la te una mala elecció del 
personatge interpretat per un regidor d’aquest ajuntament a la passada cavalcada dels 
Reis Mags.  Si en comptes de fer de Rei Gaspar, que és el que va regalar encens, hagués 
fet de Rei Melcior, que va regalar l’or, ens hagués pogut anar millor. En comptes d’or 
ens va portar fum. S’han fet unes proves de transport sense la necessària publicitat. 
Quasi a les fosques, sense previ avís, pareix què com els hi fes vergonya i jo, Sr. Batle 
de Palma de Mallorca estic convençut què a vostè, particularment, li fa i no està gens 
orgullós d’haver d’acceptar aquesta situació que no ha provocat. Unes proves de 
transport què, a partir de  febrer i fins a junt representaren que 15 camions diaris, portant 
entre 20 i 24 tones cadascun d’ells, creuaran Palma de Mallorca a primeres  hores del 
matí, a les  hores en que milers de turistes arriben al Port  amb els creuers que encara 
venen i què Deu faci no se’n penedeixin ja què els nostres polítics no posen res de la 
seva part. Un informe de la UE, del qual li faig entrega d’una còpia, diu literalment: “El 
otro medio más importante de elimación de residuos (la incineración) produce toxinas 

y metales pesados. Para impedir su liveración, deben instalarse en las 

incineradorasfiltros muy costosos. Al final, los filtros usados y muy contaminados, junto 

con el 25% del peso de los residuos iniciales, van a parar, de todas formas a 

vertederos” S’ho pensin per favor! No juguin amb el nostre futur i el què és pitjor, amb 
el futur dels nostres descendents”. 
 
 
Parla la Sra. Maria Soledad Fernández  Barrero: 
 
“Perquè estam cercant fems per tota Europa? El 21 de maig de 1992 va suposar, entre 
d’altres, la culminació d’unes de les majors hipoteques econòmiques i mediambiental 
per Mallorca fins l’any 2041.  Joan Verger Pocoví, President del Consell Insular de 
Mallorca pel Partit Popular, va signar el contracte d’adjudicació per la gestió de residus 
sòlids urbans a TIRME. EMAYA també va concursar i el més lògic hauria estat que 
hagués guanyat. Era la empresa més idònia per continuar gestionant els residus urbans. 
Sense dubte, hagués dimensionat les instal·lacions en funció de les necessitats i no de 
l’expectativa de negoci. D’altres banda, també era la propietària dels terrenys on s’havia 
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d’instal·lar la incineradora, i disposava de personal tècnic preparat per dur el projecte 
endavant. Però esta clar que la incineradora sempre s’ha enfocat més com a negoci que 
com a necessitat de Servei Públic. Successives modificacions del contracte en el 2006 i 
2007 per governs de PP-UM, han anat arrodonint aquesta estafa que tindrà greus 
repercussions per a la salut, el medi ambient i la economia de tota la ciutadania. I ara 
paguem les conseqüències d’un mal plantejament inicial i sobredimensionament de la 
capacitat d’incineració: 660.000 tn/any quan actualment es cremen unes 350.000 tn amb 
els residus locals. I quina ironia, enlloc d’estar contents per l’estancament i fins i tot la 
disminució en la generació de residus, vostès troben que no són suficients, per alimentar 
a aquest monstre insaciable, es fa necessari importar 200.000 tn/any més. Quantitat de 
residus a cremar que no té res a veure amb l’autorització per importar 2 tn/any a la 
cimentera de Cemex a Lloseta, que a més ja havia estat advertida pel Pacte que no podia 
seguir cremant en els mateixos termes. I ens veiem en aquesta situació, fins l’any 2041, 
per un “contracte abusiu, pervers i lleoní” com l’ha definit el Regidor del PP Sr. Garau. 
Vostès l’han definit així, i nosaltres ho compartim. Un contracte que carrega sobre les 
esquenes de tota la ciutadania absolutament tots els costos d’una activitat gestionada per 
un grup d’empreses privades que no arrisquen cap dobler dels seus. Un negoci molt 
rentable gestionat per empreses elèctriques multinacionals com ENEL i Iberdrola i 
empreses constructores com: ACS i Fomento de Construcciones y Contratas que 
malgrat la crisi, guanyen milers i milers de milions d’euros nets, qualsevol d’elles molt 
més que tot el que gestiona aquest consistori. I quan totes les estructures de la societat 
del benestar cauen per efectes de la crisis, quan s’estan modificant, a la baixa, tots els 
contractes i compromisos entre la ciutadania i l’administració, resulta que el Partit 
Popular remou cel i terra, i a punt va estar de pactar amb empresaris acusats de 
corrupció i extorsió, tal i com va denunciar el Coordinador d’IniciativaVerds, David 
Abril, per evitar que TIRME no sols no arrisqui un cèntim si no que a més pugui 
guanyar més i més. Que no ens enganyin amb un discurs pervers que pretén primer, 
vendre la importació de fems com l’única solució per no pagar l’alta factura de la 
trampa a on el PP ens va ficar l’any 1992 i que durarà 50 anys, i segon com un gran 
benefici ambiental, manipulant les paraules i el discurs  sobre la protecció del medi 
ambient i el desenvolupament sostenible. Per molt que a importar fems per incinerar-lo 
TIRME, li vulgui dir “Exportació de Serveis ambientals de valorització energètica de 
combustibles sòlids recuperats”. I per tot això, des de la coalició PSM-IniciativaVerds-
Entesa volem: Denunciar l’actitud del Batle de l’Ajuntament de Palma Sr. Isern per ser 
còmplice d’aquesta estafa i contribuir amb el seu silenci a no impedir la bogeria 
d’importar 200.000 tn de residus d’altres països perjudicant greument els interessos de 
tota la ciutadania. Interessos que com a servidor públic està obligat a defensar per 
damunt dels interessos del Partit Popular. Com així ho ha fet el Batle de Bunyola Sr. 
Jaume Isern, també del PP, que a fet públic el rebuig de tot el consistori a la incineració 
de residus importats. Perquè assegura “que interposen els interessos privats d’una 
empresa en front als interessos de les persones”.  D’altre banda, divendres passat varem 
assistir a l’arribada clandestina de les primeres 140 tn de residus en 6 camions. Aquesta 
operació s’ha desenvolupat d’una manera vergonyosa negant a la ciutadania la 
transparència i claredat que un assumpte com aquest requereix. La Sra. Soler, 
Consellera de Medi Ambient, ha demostrat en la gestió d’aquest tema de part de qui 
està, assegurant el guany de TIRME per damunt de tot, i complint el que va dir el mes 
d’agost al afirmar que el seu objectiu és que la incineradora sigui econòmicament 
eficient. Aquesta eficiència econòmica, segons va anunciar la Sra. Soler passarà també 
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per cobrar el tractament de fangs i que a EMAYA i a tota la ciutadania de Palma ens pot 
representar haver de pagar pels fangs procedents de la depuradora, ja sigui directament 
o amb la pujada del cànon de sanejament d’aigües.  Els responsable d’aquest consistori 
continuaran callant?  Volem també, denunciar l’impacte que la importació i incineració 
d’aquest residus tindran sobre la salut de les persones, la imatge turística i el medi 
ambient a Mallorca. Les dades i estudis sobre la evidència científica dels greus riscos 
per a la salut en la crema de fems són una realitat. La hipòtesi que un excés de mortalitat 
per càncer pot ser deguda a l’exposició de la població a la contaminació industrial, està 
confirmada. I les incineradores són potents emissors d’agents cancerígens com dioxines, 
arsènic, crom, etc. Les incineradores no sols maten provocant càncer si no que també 
provoquen malformacions congènites. Quan es va posar en marxa la incineradora potser 
no, però ara ja si existeixen estudis científics i mèdics que han estudiat l’acumulat de 
tots aquests anys d’incineració i així ho assenyalen. No podem perdre de vista que 
importar fems de l’estranger és una mesura que perjudicarà, encara més, la imatge 
turística de Mallorca. Hem de tenir en compte la negativa “càrrega ecològica” que 
suposa aquest “turisme de residus” des d’on sigui fins a la nostra illa. Ens sorprèn que 
aquest tipus de propostes siguin considerades, sobretot en moments tan crítics per a la 
nostra economia, on una operació d’importació de fems pot afectar de manera molt 
seriosa la imatge de la nostra Illa en el sector turístic. No oblidem que la pretensió és 
importar 200.000 tn/any el que pot suposar un trànsit de casi 9.000 camions.  I en aquest 
greus moments de crisis amb prop de 120.000 aturats a Mallorca no sols no es pot posar 
en perill el sector econòmic més important com és el turisme, si no que s’ha de cercar 
altres oportunitats de negoci, models basats en el reciclatge i recuperació generen entre 
7 i 39 vegades més llocs de feina que la incineració. Segons un informe de la Unió 
Europa (13.01.2012): “La Comisión Europea estima que si los Estados miembros 
aplicasen correctamente la legislación sobre residuos, se conseguiría un ahorro de 
72.000 millones de euros al año, aumentaría el volumen de negocios anual de la UE del 
sector de la gestión de residuos y del reciclado en 42.000 millones de euros y se crearían 
más de 400.000 puestos de trabajo de aquí a 2020”.  D’altra banda, la incineració NO 
produeix residu 0 i intentar fer creure el contrari és un insult a la ciutadania. Una 
instal·lació que tracti 200.000 tn anuals de fems produeix 6.000 tn de residus altament 
tòxics anomenats cendres que han de ser emmagatzemats en dipòsits especials de 
seguretat. Si es diuen de seguretat, per qualque cosa serà. També produeix 60.000 tn 
d’escòria, una part va abocadors i altra es pot fer servir per fer carreteres. Anem 
malament pel camí de la incineració, tota la normativa europea, la estatal i la 
autonòmica, estableix com a màxima prioritat la prevenció en la generació de residus. A 
tal efecte, el Pla Director Sectorial, preveu que a mesura que l'assoliment dels objectius 
de prevenció en la generació i de valorització material dels residus previstos en el pla 
director, es procedirà a la clausura gradual de les línies d'incineració. La incineració 
hauria de ser el darrer recurs, perquè incinerar suposa la crema indiscriminada d'una 
gran quantitat de matèria orgànica, que es podria compostar, així com reciclar major 
quantitat d’envasos, vidre, paper i cartró. Per tant fomentar la reducció, la reutilització i 
el reciclatge ha de ser la prioritat de l’administració. És fonamental fer una gestió 
sostenible dels recursos. I contràriament, amb aquest fantàstica política de gestió del 
residus del PP, la incineració competeix amb el reciclatge i quan més recicles més 
pagues. Sense dubtes anem molt malament per aquest camí. I abans d’acabar volem 
deixar clar que la incineració NO és una font d’energia renovable i neta. El potencial 
d’estalvi d’energia del reciclatge dels residus sòlids urbans és molt superior al potencial 
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d’obtenció d’energia per incineració. No hem d’oblidar que part d’aquest valor calorífic 
és per la incineració de plàstics que provoquen emissió de substàncies tòxiques a 
l’atmosfera. I ja per concloure, la incineració de residus dissemina les substàncies 
nocives, enverinant el medi ambient, els nostres cossos i els aliments, produeix cendres 
tòxiques, destrueix gran quantitat de recursos que podrien aprofitar-se si es reciclessin i 
per tant atempta contra el reciclatge i la prevenció de la generació de residus, obliga a 
pagar una tecnologia a altes  costos i  genera molts menys llocs de feina que el models 
basats en la gestió ecològica dels residus. Sense cap dubte apostar per la incineració és 
un error i és un atemptat contra els interessos de tots els ciutadans, per tant, nosaltres 
avui el que demanam es que facin tota la pressió per aturar aquest despropòsit, per 
impedir que això continuï i evidentment agafar una línea totalment diferent, no podem 
cremar el present, però tampoc podem cremar el futur i la salut de tots els ciutadans. 
Gràcies”. 
 
Intervé la Sra. Aina Calvo: 
 
“ Moltes gràcies, Sr. Batle. Avui ens trobam convocats per vostè en aquest ple 
extraordinari sol·licitat pels grups de l’oposició i crec que ens hagués agradat més i  a 
més a més pens que hagués estat molt més positiu políticament que ens hagués convocat 
vostè, Sr. Batle, per donar explicacions públiques, a instància seva, que mereixem tots, 
no els grups de l’oposició, sobre tot els ciutadans i ciutadanes davant la iniciativa del 
Consell de Mallorca, de cremar fems europeus a la nostra ciutat. No és el primer debat 
que tenim en aquest plenari sobre aquesta qüestió des del grup municipal socialista, hem 
portat també aquest debat en distintes ocasions de manera absolutament infructuosa. 
Crec que la ciutat i els ciutadans sobre tot mereixen explicacions  públiques, sobre el 
seu acord o no en vers a aquesta iniciativa, explicacions públiques que ens permetin 
conèixer la seva opinió, sobre el impacte que pot tenir aquesta iniciativa amb la 
promoció turística de la ciutat, una tasca que intentam construir entre tots i per la qual té 
el suport dels grups de l’oposició, per conèixer també quina és la seva opinió a partir de 
les dades que es vesen des de diferents estudis respecte de l’impacte ambiental i sobre la 
nostra salut a la ciutat.  Explicacions més urgents encara si cal, quan definitivament 
l’arribada del primer vaixell amb els primers fems per cremar a la nostra illa, s’ha fet al 
port de Palma i el Batle no ha dit res, no li hem sentit dir res, Sr. Isern, per ventura vostè 
pensa que la batlessa d’Alcudia i el batle de Bunyola s’equivoquen alçant la veu en 
contra d’aquesta mesura, que segons els seus companys de partit i institució veïna és 
imprescindible, irremeiable i innòcua. A vostè li hem sentit alçar la veu   fa pocs dies 
contra la dinàmica dels partits en un moment en que qualsevol discurs que remetri 
contra les formacions polítiques es ben rebut per la majoria de ciutadans i ciutadanes de 
Palma i és molt comprensible que vostè ho faci si té en compte qui presideix el seu 
partit a Palma, tot un encert des de la perspectiva del màrqueting polític. Però el que ens 
passa a aquesta ciutat no s’arregla amb màrqueting polític, sinó en lideratge polític i 
lideratge institucional, si alguna cosa li sobra a la ciutat i als ciutadans i ciutadanes de 
Palma és el màrqueting polític. La ciutat necessita certeses, la certesa de que si un 
immoble incompleix la llei sigui qui sigui el seu propietari es revisarà d’ofici la seva 
llicència i això no passa a aquesta ciutat, d’ençà que vostè governa. La certesa de que 
quan una altra institució com és el cas, malgrat estigui governada pel seu propi partit, 
pren alguna decisió que ens perjudica, com també és el cas,  el seu màxim representant 
es a dir, vostè Sr. Batle, defensarà els interessos municipals i això tampoc està passant a 
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la nostra ciutat, per això som aquí avui, per això i perquè encara no ha convocat el 
Consell Social de la Ciutat, perquè es pugui debatre sobre aquesta qüestió, tal i com han 
sol·licitat diverses entitats ciutadanes. El Consell de Mallorca ha decidit cremar fems 
europeus amb els doblers de tots, perquè l’empresa que gestiona els residus no li surten 
els comptes, impressionant. Vostès segurament ens diran i ja m’avanço que aquesta 
empresa fa molts d’anys que funcionen, que s’han pres moltes decisions abans, i que 
nosaltres especialment els socialistes  hem participat de moltes d’elles i segurament 
tendran una part de raó, però la decisió de cremar fems d’Europa per salvar els comptes 
d’una empresa amb els doblers de tots és una decisió que  ha pres el Partit Popular, 
única i exclusivament el Partit Popular que han pres vostès, nosaltres estam absoluta i 
radicalment en contra i pensam que Palma ha d’exigir  que es desisteixi de segui 
endavant amb aquesta iniciativa, li demanam que així ho faci i que per favor insisteixi 
en el compliment del mandat que ens varem atorgar tots els que seiem aquí per 
unanimitat, per unanimitat de que es revisés el contracte subscrit amb TIRME per 
condicions abusives amb paraules del Sr. Garau, nosaltres reclamam a més a més que es 
faci un nou contracte. Es important que abandonem aquesta bogeria perquè tenim la 
oportunitat d’aturar-la i vostè té la responsabilitat d’intentar-lo, cremar fems com a via 
d’ingressos ens sonava a tots com una broma de mal gust, però s’ha transformat en una 
realitat ha estat de bon de veres, al més pur estil d’aquells grans projectes que ens ha fet 
coneguts a tot arreu per la locura, pels seus fracassos estrepitoses, basta recordar el 
darrer exemple, la recollida pneumàtica, el desastre catastròfic del sistema de recollida 
pneumàtica al centre de la ciutat, era el millor dels sistemes, la millor de les opcions 
possibles, es recorden? Era innovador, era innòcua, era magnífic, era el que havíem de 
fer i que tenim ara, les conseqüències del màrqueting polític que avui ens costa un 
espectacle deplorable de la nostra imatge turística i molts de perjudicis pels nostres 
ciutadans i ciutadanes. Mirin, nosaltres pensam que la incineració ha de ser la darrera de 
les opcions, pensam que els esforços els hem de centrar en la matèria de reciclatge i la 
disminució dels residus. Amb aquesta inciativa, Sr. Batle, estam tudant, estam llençant 
per la finestra 20 anys de polítiques de reciclatge, 20 anys de política de reciclatge que 
han aconseguit que entre altres coses, els nostres joves  ho practiquen d’una forma molt 
més intensa del que ha fet la generació anterior i com li explicarem ara que l’esforç val 
la pena quan el que feim és cremar el fems que llancen altres, més enllà de l’opció de  
reciclatge, quin sentit té de compromís amb el nostre futur, cap. Col·locar-nos en el 
mercat del fems ens farà obtenir una targeta  vermella en el mercat turístic i vostè ho 
sabem, m’atreviria a dir que a més a més ho pensen i que ho comparteixen com a opinió 
però callen, cremar fems no és la millor targeta de presentació per la nostra promoció 
turística, és directament el contrari d’allò que ens estam intentant esforçar tots per 
aconseguir en aquesta ciutat. Cremar fems no és la millor targeta de presentació i parlar-
ne no és el mal, tampoc  és la millor targeta de presentació a la nostra terra la corrupció i 
per això n’hem de deixar de parlar, els ciutadans i ciutadanes han de saber que passa i 
perquè passa, la solució no és callar i deixar de parlar de la incineració de residus  
perquè això ens fa mal dins la perspectiva de la promoció turística, la solució és desistir 
de la iniciativa, aquesta terra no es mereix un sector turístic, capaç d’orquestrar una 
campanya destructiva  ferotge quan s’implanta una ecotaxa, que avui ens evitaria molts 
dels retalls que estam patint i que quan es dur fems d’afora per cremar a la nostra ciutat i 
a la nostra illa no només calla sinó que a més a més ens exigeix silenci i nosaltres no 
callarem, com vostè fa Sr. Batle, no callarem, tampoc ens mereixem que els nostres 
governants, vostès en diguin que aquesta bogeria servirà per mantenir congelada la taxa 
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d’incineració, l’empresa ja els ha desmentit però vostè Sr. Batle, més enllà d’allò que ha 
dit l’empresa, fa dos anys que ha incrementat un 3% la TIRSU mentre el Consell de 
Mallorca, la congela. Això sí, ens incrementa sense acritud i ens vols fer creure que ho 
fa gaire bé sense voler no ens mereixem que ens preguin per beneits Sr. Batle, i 
necessitam que algú ens defensi davant aquesta situació i aquest algú que té la 
responsabilitat avui és vostè Sr. Isern, som a temps d’aturar aquesta bogeria, li 
demanam, li pregam que ho faci en nom de la ciutat de Palma i si aquest és el camí no 
dubti que tendrà tot el nostre suport. Gràcies”. 
 
Parla el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Avui estam davant un debat extraordinari demanar per l’oposició i 
això té molt de valor polític, perquè vostès durant tot l’any 2012 no en varen demanar 
cap, un debat extraordinari sempre s’ha   de començar perquè és extraordinari i no 
podem esperar a un ple ordinari i vostès no l’han explicat, cap dels dos ni la Sra. Calvo 
ni la Sra. Fernández, però ens ha sorprès que demanin un ple extraordinari d’un tema ja 
debatut a un ple ordinari exactament en el de setembre de 2012, per tant començam el 
curs polític de l’any 2013 repetint un debat i per tant mantenir per part de l’oposició allò 
de fer política a l’antiga, aquests debats tipus Pimpinela de discutir per discutir  sense 
aportar solucions als problemes reals dels ciutadans. Vostès plantegen un debat sobre 
una decisió presa per una altra institució, no per aquest ajuntament, com ens tenen 
avesats l’oposició a l’Ajuntament de Palma, plantegen el debat de l’importació d’això 
que es diu combustible derivat de residus, residus, fems, bé, el debat del nom 
sincerament crec que és estèril, tots sabem perfectament que és el que es dur de defora i 
quin servei farà el que es dur de defora que és servir com a combustible. Però els he de 
dir que aquest debat d’importar o no combustibles derivats de residus, varen dir que sí a 
la passada legislatura quan governanven, vostès ja varen dir que si a la passada 
legislatura que això no ho hem d’oblidar i varen dir que sí perquè fos una cosa que 
beneficiés als ciutadans i ciutadanes de Palma, beneficiava exclusivament a una 
empresa privada només una empresa, privada, situada a Lloseta, però només beneficiava 
a una empresa privada. El Partit Popular no va dir ni sí ni no, simplement no hi va haver 
debat, vostès ara Sra. Calvo diu que el Consell Social ha de debatre això, no era la 
passada legislatura quan vostè era la batlessa i no va dir res, perquè ara vostè demana 
que el Sr. Batle es pronunciï, vostè no va dir res, no es va pronunciar  en el seu moment, 
com era habitual de tot el que decidien altres institucions, vostè no en parlava, no em 
deia res, perquè era la batlessa i en aquell moment si era políticament en valor, fer 
seguidisme del que deien a les altres institucions. Mirin, en canvi nosaltres no volem 
aquests debats estèrils, no volem fer aquest tipus de política a l’antiga i anam al 
problema real dels ciutadans, que era el que demanaven els ciutadans i ciutadanes de 
Palma, de Mallorca en general  a tothom que es presentava per presidir el Consell 
Insular de Mallorca, tothom que es presentava, el que sabien que un dels seus reptes era 
de legislatura, era evitar les pujades de dos dígits, tradicionals, d’aquesta taxa, perquè 
era un tema tradicional, pujades de dos dígits, de fet és el tribut que més s’ha 
incrementat els darrers 20 anys a la nostra illa o a Balears, la taxa d’incineració. Li vull 
recordar, perquè clar, vostès plantegen temes i es volen oblidar de que tenen motxilles, 
li vull recordar que la Sra. Armengol en el seu discurs d’investidura a juliol de 2007 va 
dir que davallaria la taxa,  ja en el principi, perquè era realment el que estaven demanant 
els ciutadans, pensin que s’havia incrementat un 69%. La Sra. Armengol davant tots els 
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que les hi donaven suport, des de juliol de 2007 va dir que davallaria la taxa, a setembre 
de 2007, un parell de mesos després de s’estiu, va tornar de s’estiu la va incrementar un 
26% i a setembre de 2008 la va incrementar un 10% es a dir en dos anys, la va 
incrementar amb un 40% quan havia promès que la davallaria i això és del que estan 
cansats els ciutadans i ciutadanes de Palma, de Mallorca en general, estan cansant 
aquestes pujades d’aquesta taxa, els vull recordar Sra. Fernández i Sra. Calvo, a tots, 
que fa 16 anys que qui té els partits que han tengut la responsabilitat en el Consell 
Insular de fer la gestió de la incineradora no ha estat el Partit Popular, han estat tots els 
partits que normalment es diuen anti-PP perquè quan governen,  governen contra el PP, 
però sempre, sempre, han estat partits que no ha estat el Partit Popular, per tant totes 
aquestes crítiques un poc que estan dient avui, no s’entenen, durant 16 anys han estat 
vostès de tot color, d’Unió Mallorquina, del Partit Socialista, del PSM Iniciativa els 
Verds, Entesa , inclús qualque ex-membre del GOB també  va tenir la responsabilitat  
de la incineradora. El pacte el que ens va deixar  pendent una altra  pujada  per després 
de les eleccions, un 50% i aquest és el debat perquè és un 50% que els interessa als 
ciutadans saber si es produirà o no, cap, cap, dels que han participat, cap entitat que ha 
participat aquí ha fet referència a aquesta taxa pujada de referència del 50% no sabem si 
estan a favor de pujar un 50%  per no importat aquests residus, fems, com ho vulguin 
dir, tampoc ho sabem de vostès, tampoc no han dit res ni han presentat una alternativa 
per tant el debat real és aquest, i el Consell Insular està fent feina des del primer 
moment, està fent feina  per evitar aquesta pujada del 50% que ja es donava com una 
cosa fet. Ha estat estudiant solucions a aquest problema  juntament amb l’Ajuntament 
de Palma que ha ajudat a cercar solucions des dels tècnic d’EMAYA i també de 
l’Ajuntament. S’ha arribat a una conclusió, conclusió que per cert també varen arribar 
vostès, que és que reduir el que són els costos per evitar aquest increment del 50% és 
molt complicat, perquè estam parlant d’una infraestructura, quan a la passada legislatura 
es va decidir ampliar les línees d’incineració, per cert no governava el PP, quan es va 
decidir ampliar aquestes línees d’incineració significava que serien després de financiar, 
s’haguessin pogut aturar les obres, si era tan dolent, si no s’entén es que vostès no 
aturassin, com objectiu de legislatura, si era tan dolent, Sra. Fernández, objectiu de 
legislatura perquè si començ a fer el guió de tot el va cedir el PSM-IV-ExM  era 
l’hospital de Son Espases, fer el segon cinturó de tot, si això era tan important per la 
salut, perquè no ho varen posar damunt la taula, nosaltres governam si s’atura la 
incineradora, i aquest és el tema, i el tema es saber com hem de finançar la taxa, si han 
de pagar el cent per cent els ciutadans o no hem de pagar el cent per cent els ciutadans 
de Mallorca el cost de totes aquestes infraestructures i per pagar aquest cost, s’hi ha 
altres alternatives, altres fons de finançament i en aquest cas si que hi ha i és el que 
s’està decidint o s’ha decidit per part del Consell Insular permetre el que es va permetre 
a una empresa privada a l’any 2008 a la concessionària perquè quan estam parlant de 
resultats econòmics, parlam de la concessió. Per tant aquí el que ens demanam perquè 
una empresa privada sí i en canvi a la concessió no. A part de que hem de dir que amb 
aquest sistema milloram el que és el sistema de gestió de residus, vostè sap i vostè ho ha 
dit Sra. Fernández, si incrementam el reciclatge, s’ha d’incrementar la taxa, per tant  hi 
ha una paradoxa en aquest sistema, que no va bé per incentivar el que és el reciclatge, 
per tant queda clar que és un repte de legislatura aconseguit pel Consell de Mallorca, de 
la ma de la presidenta Maria Salom i pels temes un poc més tècnics de la incineració...” 
 
Pren la paraula el Sr. Garau: 
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“Bé, hauré de ser bastant ràpid, però intentaré ser molt concret. Miri, de tot, el que més 
me preocupa d’aquest debat, tant per les informacions pseudocientífiques que donen els 
membres de l’oposició i també determinats grups ecologistes, me preocupa el tema de la 
desinformació i sobre tot el tema de les intoxicacions i això crec que hem de ser més 
honests amb els ciutadans. Miri, els hi confessaré una cosa, jo som daltònid, tenc 
problemes a vegades, per identificar bé el verd i el vermell, crec que n’hi ha més d’un, 
en concret un de cada nou homes. Però en qüestions de política encara més, el que si 
que hi ha una cosa que tenc molt clara es que el que és blanc és blanc, i el que és negre, 
és negre i entre el blanc i el negre, evidentment que hi ha molts de residus, però crec que 
en els ciutadans els hi faríem un favor si els polítics començasim  a tenir el que és blanc 
i el que és negre. Miri, al Partit Popular, també l’interessa reduir, reciclar i reutilitzar, 
també però que passa quan has duit tot això al límit? On duim tots aquests residus? Al 
model d’abocador que era el que teníem, o els duim a valoritzar o incinerar, és igual, el 
que vostès diguin, bé varem apostar per la segona cosa, en lloc de tenir un abocador, el 
varem clausurar i anam cap a un model d’incineració i això pel que es veu, és molt 
dolent, molt dolent, molt dolent i fa molt de mal, bé, el primer de tot que els hi vull dir 
es varen decidir fer una incineradora i això s’ha de pagar, ja se que estan acostumats a 
fer coses que després no les volen pagar, però les coses s’han de pagar i és legítim que 
les empreses concessionaris vulguin tenir uns beneficis que crec que el govern ha de 
controlar, no poden ser abusius, però legítim voler tenir uns beneficis. Després per totes 
aquestes coses que diuen de que si això afectarà al turisme o no afectarà al turisme, sap 
quin és el país que funciona millor dins Europa a nivell turístic, inclús la ciutat que 
funciona millor, és Àustria, la ciutat Viena, la que funciona millor en diferència, sabem 
quantes incineradores hi ha a Àustria, 13 i Viena també en té. Els francesos en tenen 
129, els alemanys en tenen 72, els suecs que han estat molt de temps socialistes en tenen 
32, els suissos, suissos, en tenen 30, països més petits com Països Baixos, 11, belgues, 
16, saben qui és que no té cap incineradora? Els grecs, els búlgars, els rumans,  saben 
perquè? Deuen tenir un model  de reducció i reutilització de reciclatge fantàstic, no 
desgraciadament ho duen a abocador, evidentment que la incineració no és el millor, 
però és el que ens podem permetre en aquests moments i hem de ser honests amb els 
ciutadans perquè tot això s’ha de pagar. El medi ambient és una condició necessària per 
a tothom i més pels que vivim del turisme per a tothom, però desgraciadament no és una 
condició suficient, també hem de mirar per la sostenibilitat econòmica, aposta aquesta 
mesura que ha proposat el Consell de Mallorca, aposta, no només pel Medi Ambient, 
sinó també per la sostenibilitat econòmica, per això crec que seria honest recolçar-los. 
Gràcies”. 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Gràcies Sr. Batle, bé Sr. Martínez el que és, és un trl·ler de les dades li encanta 
embullar, li encanta dir el que li ve bé sense tenir la vergonya d’ajustar-se a la realitat, a 
vostè li és igual, vostè llança el que primer se li ocorre i ja està. Del que ha dit, des de la 
responsabilitat de la incineradora, els únics responsables són vostès juntament amb UM, 
amb tots els processos, totes les modificacions, el contracte inicial el varen signar vostès 
com a Partit Popular, les modificacions de contracte, la modificació de la Llei de 
Residus, del Pla director, això ho varen fer vostès, vol paper, les tenc aquí, aquí no posa 
més que un nom, Maria Antònia Munar  amb col·laboració i amb convivència amb 



 

- 14 - 

vostès i vostè Sr. Martínez el que diu de les taxes, ni s’ha mirat cap paper, li vull 
recordar que la modificació de contracte de 2007 degut a l’ampliació de la incineradora 
duia una taula on figurava la progressió de la tarifa fins l’any 2041, li vull recordar que 
des de l’any 2009 aquesta tarifa està congelada a 131 euros, en aquests moments, 
hauríem de pagar una quantitat bastant més elevada i gràcies al que es va fer a l’època 
del pacte aquesta tarifa es va congelar. Miri, aquesta desgràcia d’incineradora que tenim 
ara, no és responsabilitat de cap altre partit polític més que de vostès i d’UM, vostè pot 
intentar tirar merda damunt tot però aquí els únics que han creat aquesta merda i els 
únics que estan important merda, són vostès per tant aquest argument no li serveix 
perquè de totes maneres, maldament vulgui enmerdar a tots els partits, maldament 
vulgui enmerdar hi ha una realitat per damunt de tot això, la incineradora és dolenta, 
dolenta absolutament per tot, per la salut pública, ho negarà també, també dirà que 
manipulam els informes científics que corroboren aquesta influència damunt la salut 
pública? És dolenta pel reciclatge, vostè ho ha reconegut, és incompatible, o cremam o 
reciclam, i vostè creu que incinerar és una aposta de futur Sr. Garau, que ens ha volgut 
dir amb aquesta enumeració de països que tenir una incineradora és sinònim de progrés i 
és sinònim de modernitat, tenir una incineradora és millor, ara ja som moderns perquè 
tenim una incineradora i no som com altres països, no Sr. Garau, el que tenim es una 
infraestructura sobre dimensionada i aquí el que va passar es que l’empresa juntament  
amb Unió Mallorquina i vostès varen generar una infraestructura  sobre dimensionada 
que ara hem de pagar tots  perquè no estam parlant de  cremar residus locals, no estam 
parlant del que cremam són els nostres residus, el que estam parlant es que hem de dur 
de defora per poder alimentar un monstre, que té, que necessita tones i tones que no són 
suficients, això va ser un error de l’empresa, va calibrar malament les seves 
instal·lacions per tant ha de pagar les conseqüències ells, no nosaltres, tots els ciutadans 
estam  pagant absolutament tots els costos d’aquesta infraestructura, tots amb aquests 
contractes que varen signar vostès amb aquests contractes han fet responsable a tots els 
ciutadans dels costos d’aquesta infraestructura sense cap risc per aquestes 
multinacionals, no posen ni un duro seu, ni un, vostè creu que això és normal, és 
raonable, idò davant aquesta situació el que s’ha de fer es negociar aquest contracte, 
modificar aquest contracte, això és una estafa als ciutadans, una estafa a tots els nivells 
econòmics per la salut pública i és una estafa de futur, vostès estan cremant, el present i 
el futur dels ciutadans de Mallorca o no és que s’adonen compte, no s’anadona compte 
Sr. Martínez. Miri, sincerament és bastant complicat mantenir un debat mitjanament 
seriós amb vostè, perquè intenta, intenta embullar de totes les maneres, això no és un 
debat, vostè, la justificació del ple extraordinari, a vostè no li pareix bastant justificació 
fer un ple extraordinari per tractar un tema d’aquestes característiques? Vostè creu que 
és normal que una administració veïna, pugui  importat residus d’aquesta manera? Amb 
nocturnitat, amb alesovia, amb total opacitat, vostè creu que això és normal, vostè creu 
que és una actuació normal d’una administració que ha de ser transparent, i vostè creu 
que l’Ajuntament de Palma no ha de dir res, que no li afecte, que li és igual, que això 
quasi no té importància, que això si ja ho varem parlar, perquè ho hem de tornar parlar 
una altra vegada, si total ja ho varem dir tot... no, no Sr. Martínez, no ho hem dit tot i en 
aquest ple extraordinari no ho hem dit tot i continuarem protestant i continuarem 
demanant  plens extraordinaris i ordinaris per protestar davant aquest situació perquè és 
inadmissible, és una venta del poder polític al poder econòmic d’una manera claríssima 
aquí hi ha papers que vostè mateix ho pot comprovar, és una venta, és una venta i no 
estam disposats a participar d’aquesta venta amb el nostre silenci, si vostès amb el seu 
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silenci els hi pareix, estan disposats a acceptar aquestes condicions nosaltres no 
callarem, no callarem i continuarem protestant davant aquesta situació, perquè estan 
enverinant a la població, perquè estan creant una situació econòmica, greu, greu per 
l’economia de Mallorca i perquè estan hipotecant el medi ambient, li pareix que això no 
són raons suficients per demanar un ple extraordinari? Més que suficients, sense cap 
dubte no  consentirem amb la mesura de les nostres possibilitats que això continuï i 
menys amb el nostre silenci, perquè això malgrat vostè no ho cregui Sr. Martínez, també 
li afecta a la seva família i al seu entorn”. 
 
Parla la Sra. Calvo: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri, una vegada més els hi hem de recordar, i mirin que som dues 
dones les que feim les intervencions, justament coincideix així, en aquest cas, el tamany 
també importa, quan parlam de cemex i molt que importa, que té a veure una iniciativa 
que parla de mil tonelades,  amb quatre centes mil tonelades, és una obscenitat en el 
debat polític i quan ens donen lliçons de modernitat política i ens hem de veure abocats 
a haver de defensar allò tan obvi contra una murada d’incongruència, és fa molt 
complicat, però aquesta és la màxima resposta que li donaré al seu vertit tòxic com 
sempre, sobre la idea de cemex, sobre el passat i sobre Lloseta i sobre les batlies de 
Lloseta i de Palma, perquè que jo sabi es permetir l’ironia no tenia entès que havia 
d’invadir també amb la meva opinió al nostre company i batle de Lloseta. Dit això, ja és 
mala pata Sr. Garau, que tenguem 200 o més incineradores a Europa i ens toqui cremar 
el fems que ells no volen aquí, ja es mala pata, que tenint 200 incineradores, ens toqui a 
Palma, ja és mala sort, es veu que algú ens ha mirat amb mals ulls, deuen haver comès 
molts de pecats  per haver de pagar un preu i una penitència tan alta. Escolti, es que res 
pot canviar? Es que no podem admetre que hem fet coses al passat que ens aboquen 
haver d’analitzar la situació d’una forma distinta, es que em de reproduir una vegada 
darrera una altra, les errades de les quals encara pagam un preu altíssim, que és que no 
ens queda més remei que entendre que cremar fems, ara és la única cosa que tenim per 
fer, no ens basta amb el rescat a la banca, a la banca que està practicant els 
desnonaments com per rescatar una empresa com TIRME i rescatar-la mentre a més a 
més s’augmentarà la taxa? No té sentit, no té sentit, crec que tenim una oportunitat de 
dir prou, crec que tenim un camí i l’oposició ha fet una fet una proposta constructiva, 
que és dir revisem i facem un altre contracte, tenim una posició de força com 
administracions? Clar que sí, vostès la tenen des de la seva majoria absoluta que en lloc 
d’utilitzar-la absolutament a favor dels interessos dels  ciutadans, l’estan regalant 
absolutament a favor dels interessos d’uns empresaris, és això el que vostès explicaven 
als barris de Palma, quan deien que dinamitzarien la ciutat? Era aquesta la previsió que 
tenien, ja ho sabien li varen explicar Sr. Batle, que arribaria el vespre aquest camió, que 
la ciutat seria qui acolliria això, ho sabien vostès que arribaria pel port de Palma, o s’han 
assabentat com la resta de ciutadans i ciutadanes, no mereixia una explicació, no tenim 
res a fer i que feim asseguts aquí? Arriba una iniciativa d’aquestes característiques i ni 
tan sols ens podem plantejar, ni aturar a pensar s’hi ha un camí millor? Són aquests 
senyors que no s’han presentat a cap eleccions que ens han de dir com n’hem de sortir? 
I nosaltres que tenim el mandat de la població, vostès tenen la majoria per governar i 
per decidir i la confiança dels ciutadans vostès creuen que els ciutadans han confiat amb 
vostès perquè la única sortida que tenguem respecte de la sortida de la incineració, es 
cremar els fems que les 200 i pico de les incineradores d’Europa no volen? Crec que no, 
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jo crec que no. Ja ho se que hem de pagar moltes coses que venen del passat i la 
herència, això ja ho sabem, però vostès prenen una decisió tot sols, sense explorar cap 
altra possibilitat, negant la possibilitat de poder analitzar el contracte construint uns 
opció diferent i ho decideixen vostès, sense escolar ningú altres, sense que el Consell 
ens hagi escoltat com a ciutat, a vostès li diuen ciutadans i ciutadanes que estan agraïts i 
contents, perquè cremar fems els hi dóna una garantia de futur i de seguretat que els 
permet pensar que tendrem un futur millor? A mi no, pot ser jo parlo amb ciutadans 
diferents als que vostès parlen ho dubto, vostès creuen que els barris de Palma esperen 
això del seu batle Sr. Isern, vostè de veres creu que aquesta iniciativa, no mereix no 
només tan de plens extraordinaris com faci falta sinó el posicionament ferma d’una 
ciutat que no vol ser el femer d’Europa? Nosaltres sí, és una llàstima que perdem una 
oportunitat, com aquesta, però insisteixo no callarem com vostè calla, Sr. Isern, els 
ciutadans tenen dret a conèixer el que passa es que de moment l’únic que estan 
coneixent de vostè és que tot val per incrementar els imposts i pagar més a canvi de 
menys. Moltes gràcies”. 
 
Diu el Sr. Batle: 
 
“Gràcies. Veig que hi ha un interès específic de que doni la meva opinió. Evidentment 
no m’amago mai de donar la meva opinió, el que passa es que sempre procuro de que 
cada tema en parli la persona que té més coneixement, perquè la seva opinió és una 
opinió molt més valuosa, molt més important, perquè està més fonamentada, en 
qualsevol cas, no les hi vull defraudar una vegada més i si els hi vull fer unes petites 
consideracions. La justificació d’aquesta convocatòria de la sessió plenària, comença 
per “lamentar l’actitud del batle de Palma, que no ha defensat els interessos de la ciutat 
davant de la decisió del Consell en quan a la importació de residus”. No hi puc estar 
d’acord amb això, me sap greu, però no hi puc estar d’acord que això hagi estat així. 
Crec que vostès haurien d’haver plantejat aquesta proposició dient “lamentar l’actitud 
del batle, de no estar d’acord amb el nostre punt de vista, respecta de l’importació de 
residus”, així  hauria estat perfectament legítim i ajustat, perquè el que jo les hi vull dir 
que el seu posicionament, respecte d’aquest tema no vol dir que coincideixi exactament 
amb els interessos ni de la ciutat, ni dels ciutadans, és un procediment legítim, però 
evidentment no és s’única posició ni està assegurat que el que vostès diuen és 
exactament el que la ciutat i els ciutadans, poden o es mereixen. Miri, les hi vull dir el 
següent, no tenguin cap dubte que jo des de fa mesos tenc una comunicació constant i 
fluïda  am la presidenta del Consell i amb la consellera de medi ambient, respecta a 
aquest tema i estic perfectament assabentat i molt que me preocupa, ja ho crec que me 
preocupa de tot aquest procediment i el que està passat, per tant, si ens estam 
preocupant, el que no estam fent és renou i no estam donant una repercussió mediàtica a 
aquestes actuacions, perquè com vostè sap Sra. Calvo, que ha estat batlessa, un batle no 
pot estar constantment publicitant les seves gestions i hi ha moltes coses que la seva 
discreció fan que sigui un sistema molt millor per poder aconseguir qualque tipus 
d’objectius que un tengui en ment per tant,  si els hi puc assegurar com no seria d’altra 
manera que m’he estat preocupant i molt, ja ho crec i molt d’aquest assumpte. El segon 
que vull destacar, les consideracions tècniques m’estim més deixar al regidor, només les 
hi vull donar el procediment un poc polític que crec que és el que me correspon els hi 
vull destacar és el valor important tan de la presidenta del Consell com la de la 
conselleria de Medi Ambient, na Catalina Soler, han demostrat donant posant-se al front 
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d’aquesta qüestió. Fins ara era una qüestió que sempre es deixava de banda, que és una 
qüestió, és un problema històric que dur anys i anys i anys, sense que ningú s’enfronti a 
ells, sense que ningú ho resolgui i al manco ara algú, sabent que això implicaria un gran 
desgast polític perquè la qüestió és vera que dur un desgast polític, perquè té una 
ressonància social important, la societat està dividida en aquest tema, ho reconec, han 
volgut posar una vegada més els interessos de resoldre un problema davant  dels 
interessos  de la rendibilitat política o de la comoditat política, per tant, sabent que això 
era una qüestió que generaria molts de problemes han estat capaços de desbordar-la. 
Crec que això és de destacar, la primera vegada que algú ho intenta, tots els demés de 
tots els partits polítics que han governant anteriorment des de la contractació d’aquest 
nefast contracte de TIRME no han estat capaços de posar-se al front i intentar cercar 
una solució i el darrer que vull dir, és important centrar la qüestió, escolti, aquí no es 
tracta de si ens agrada o no ens agrada importar residus a ningú li agrada importar 
residus, això no importa que ningú ho digui, sa qüestió  no és aquesta, sa qüestió es com 
resoldre aquest problema que tenim, i quin és el problema que tenim? El problema que 
tenim  es que tenim un contracte amb TIRME que sinó resolvem aquest contracte, vostè 
diu, s’ha de renegociar i tant, però que es pensa que no ho han estat intentant? Me 
consta, s’han fet esforços extraordinaris, s’han fet estudis extraordinaris de veure com es 
podia cap girar aquest contracte però escoltin no hem estat capaços de trobar-lo, el que 
les hi estic demanant tant a una com a l’altre, es que les hi puc dir que tenc la màxima 
predisposició si abans, a part de fer aquesta denúncia, d’aquesta situació, som capaços 
d’aportar solucions alternatives, perquè si són capaços de portar solucions alternatives, 
les hi don la meva paraula, aquí, davant el ple de l’Ajuntament, de que si hi ha 
alternatives viables, les hi dono la meva paraula de que les traslladaré i les defensaré 
allà on faci falta, viables, però el que hem d’aconseguir és solventar el problema, en 
aquests moments, el problema és que hi ha un contracte que exigeix en cas de no actuar 
un augment de la taxa d’incineració brutal, entre 70 i 100 euros per cada família i això 
continuarà d’aquesta manera, per tant som conscient de que no estam davant la solució 
ideal, som conscient de que això no agrada ningú, però som conscient que una vegada 
més el Partit Popular, o el govern del Partit Popular, es capaç d’afrontar els problemes i 
donar-lis una solució que sense que sigui meravellosa ni impecable, és la única que 
nosaltres en aquests moments som capaços per anar solventant el problema, vorem si 
més endavant podem anar millorant aquesta solució i acabo, perquè ja m’he passat, 
repetint, escoltin les hi don la meva paraula d’honor que estic totalment disposat a 
defensar, a traslladar allà on faci falta, qualsevol proposta alternativa que resolvent el 
problema derivats d’aquest contracte i resolvent el problema de tots els mallorquins, 
respecte al cost de la incineració, vostès siguin capaços d’aportar i nosaltres no haguem 
estat capaços de descobrir o de trobar, les hi don la meva paraula d’honor de que així ho 
faré, viables  no demagògiques, han de ser viables, hi ha un compromís en ferm a que 
així ho faré. Gràcies”. 
 
El Ple de l’Ajuntament  de Palma: 
 
1.- Lamenta l’actitud del Batle que no ha defensat els interessos de la ciutat davant la 
decisió del Consell de Mallorca d’importar residus per incinerar a Son Reus, limitant-se 
a fer una política de seguidisme dels seus companys del PP. 
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2.- Denuncia el impacte de la importació dels residus per a la seva incineració a 
Mallorca, sobre la salut, la imatge turística de la nostra ciutat i el mediambient. 
 
3.- Denuncia que la suposada excusa de congelar la taxa d’incineració és una mentida, 
donat que al cas de Palma, la taxa per tractament de residus (incineradora) augmenta un 
3%. 
 
4.- Insta al Consell de Mallorca a desistir de l’importació de fems. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE i PSM-IV-
ExM) 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària general del Ple 
 


